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Tämä opinnäytetyö on päiväkirjamuotoinen ja kertoo kymmenen viikon ajalta ohjelmistokehittäjän 
työstä. Työtä kuvaillaan päiväkohtaisesti ja viikoittain pureudutaan tarkemmin johonkin aiheeseen, 
mikä on ollut kyseisellä viikolla erityisesti esillä tai läsnä työtehtävissä. Työtehtävät liittyvät 
pääasiassa ohjelmistotuotteen virheiden korjaamiseen sekä uusien ominaisuuksien kehittämiseen.  
 
Opinnäytetyön tavoitteena on tukea uran alussa olevan kehittäjän osaamisen kasvamista. 
Viikkoaiheissa pyritään tutkimaan aina sitä aihepiiriä, josta on pitänyt etsiä lisätietoa tai muuten 
opiskella asiaa. Päiväkirjamuotoisena opinnäytetyö tarjoaa myös kuvan siitä, millaista 
ohjelmistokehittäjän työ on kehitettäessä asiakkaiden käytössä olevaa ohjelmistotuotetta.  
 
Viikkoaiheisiin on käytetty lähteinä käytettyjen teknologioiden dokumentaatioita, aiheisiin liittyvä 
asiantuntijakirjoituksia sekä tieteellisiä artikkeleita. Kehitettävien ohjelmistotuotteiden luonteen 
vuoksi tarkkoja kuvauksia työtehtävien sisällöstä ei ole voinut kirjoittaa.  
 
Opinnäytetyön lopussa on pohdintaosio, jossa tarkastellaan kirjoittajan kehittymistä työssä 
opinnäytetyöprosessin aikana sekä pohditaan keinoja jatkaa kehittymistä. Toisena pohdinnan 
näkökulmana on kuinka yritys voisi parantaa uuden työntekijän perehdyttämistä.  
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This thesis is a diary which tells about the work of a software developer for ten weeks. The work is 
described daily, and in every week, there will be deeper analysis of the main subject that has been 
related to the current week’s topics. The tasks are mainly related to fixing bugs and developing new 
features in the software product.  
 
The aim of this thesis is to support the developer’s professional development at the beginning of 
their career. In the weekly subjects the aim is to study the topic on which you have had to look for 
more information or otherwise study the subject. As the diary, the thesis also provides an idea of 
what a software developer’s job is like developing a software product used by the customers.  
 
Sources for the weekly topics have been used documentation of the technologies used, expert 
writings related to the topics and scientific articles. Due to the type of the software products being 
developed, it has not been possible to write precise descriptions of the content of the work tasks.  
 
There is the reflection section at the end of the thesis, which examines the author’s development 
during the thesis process and considers ways to continue the development. Another aspect of the 
reflection is how the company could improve the induction of a new employee.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Keywords: C#, Full-Stack-development, object-oriented programming, ERP system 



  

5 

SISÄLLYS 

1 JOHDANTO ........................................................................................................................... 6 

1.1 Opinnäytetyön tavoite ja tarkoitus .............................................................................. 6 

1.2 Keskeiset käsitteet ..................................................................................................... 6 

2 NYKYTILANTEEN KUVAUS ................................................................................................. 8 

2.1 Oman nykyisen työn analysointi ................................................................................. 8 

2.2 Sidosryhmät ............................................................................................................. 10 

2.3 Vuorovaikutus työssä ............................................................................................... 11 

3 VALITUT TEEMAT JA NIIDEN TIETOPERUSTA ................................................................ 13 

4 PÄIVÄKIRJA ........................................................................................................................ 14 

4.1 Viikko 1 – Debuggaus .............................................................................................. 14 

4.2 Viikko 2 – Testaus ja sen tärkeys ............................................................................. 17 

4.3 Viikko 3 – Telerik UI Controls ................................................................................... 20 

4.4 Viikko 4 – Hybridityöskentely .................................................................................... 23 

4.5 Viikko 5 – C#-kielen opiskelu työn ohessa ............................................................... 25 

4.6 Viikko 6 – Windows Communication Foundation ...................................................... 28 

4.7 Viikko 7 – Puskurointi ............................................................................................... 31 

4.8 Viikko 8 – Full Stack-kehitys ..................................................................................... 34 

4.9 Viikko 9 – Humanistitaustan hyödyntäminen ............................................................ 37 

4.10 Viikko 10 – Opintojen soveltuvuus työtehtäviin ......................................................... 40 

5 POHDINTA .......................................................................................................................... 43 

LÄHTEET ..................................................................................................................................... 45 

  



  

6 

1 JOHDANTO 

1.1 Opinnäytetyön tavoite ja tarkoitus 

Tämä päiväkirjamuotoinen opinnäytetyö on reflektoiva raportti ohjelmistokehittäjän uran alusta. 

Päiväkirja sisältää 10 työviikkoa ajalta 21.3.-29.5.2022. Opinnäytetyön tarkoituksena on tarkastella, 

mitä ohjelmistokehittäjän ammatissa toimiminen vaatii ja verrata sitä opintojen tuomaan 

tietopohjaan. Tavoitteena on kasvattaa ymmärrystä omasta ammatillisesta osaamisesta sekä 

tulevaisuuden kehittämiskohteista.  

 

1.2 Keskeiset käsitteet 

Back-end: Ohjelmiston käyttöliittymän ja tietokannan välisestä tietojen siirrosta vastaava osa. 

Bugi: Ohjelmiston koodissa oleva virhe, joka aiheuttaa virheellistä toimintaa.  

C#: Olio-ohjelmointikieli.  

Customer Manager: Ohjelmistotuotetta käyttävän asiakkaan yhteyshenkilö yrityksessä.  

Commit: Koodiin tehtyjen muutosten vieminen versiohallintaan.  

Daily: Scrum-mallin mukainen lyhyt päivittäin toistuva palaveri. 

Debuggaus: Koodissa olevan virheen etsintä ja korjaaminen. 

Enum: C#--kielessä tekstimuotoinen vakio, jolla on myös numeerinen arvo.  

ERP-järjestelmä: Toiminnanohjausjärjestelmä, jolla hallinnoidaan yrityksen toimintaa.  

Front-end: Ohjelmiston käyttöliittymän toteuttava koodi.  

Käyttöliittymä: Ohjelmiston osa, joka näkyy käyttäjälle ja jolla käyttäjä käyttää ohjelmistoa.  

Scrum: Ketterän kehityksen toimintamalli.  

Serialisointi: Olion tilan muuntaminen merkkijonoksi tallentamista tai siirtämistä varten.  

Sprintti: Scrum-mallin ajanjakso, jona suunnitellaan tehtävän tietty määrä kehitystyötä.  

SQL: Relaatiotietokannan muokkaamiseen ja lukemiseen tarkoitettu kyselykieli.  
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Telerik: Komponenttikirjasto käyttöliittymien toteuttamiseen. 

Tiketti: Ohjelmoijalle annettu tehtävä ja sen kuvaus.  

Tuotantoympäristö: Ohjelmiston käytössä oleva versio.  

Visual Basic: Olio-ohjelmointikieli.  

Visual Studio: Kehitysympäristö, jolla ohjelmiston koodia muokataan ja debugataan.  

Weekly: Scrum-mallin mukainen dailya hiukan pidempi viikoittainen palaveri.  
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2 NYKYTILANTEEN KUVAUS 

2.1 Oman nykyisen työn analysointi 

Työskentelen ohjelmistokehittäjäharjoittelijana Pinja Solutions Oy:lla. Yritys on toiminut nimellä 

Piimega Oy vuodesta 1998, ja elokuusta 2020 alkaen se on ollut osa Pinja Groupia. Yrityksessä 

on noin 100 työntekijää, ja koko konserni työllistää yli 500 henkilöä. Pinja Solutions kehittää 

ohjelmistoja teollisuuden ja kaupallisen alan tarpeisiin. Ohjelmistotuotteissa on laaja ydin, jonka 

sisältämistä palasista kasataan kullekin asiakkaalle sopiva palvelupaketti, jota voidaan vielä 

räätälöidä monella eri tavalla. Henkilöstö on jakautunut tiimeihin, jotka keskittyvät eri osa-alueisiin. 

Olemassa olevien asiakkaiden kanssa kommunikoivat kustakin asiakkaasta vastaavat 

asiakkuuspäälliköt sekä tukitiimi, joka vastaanottaa ilmoitukset häiriöistä järjestelmissä sekä toiveet 

uusista ominaisuuksista. Tukitiimi välittää pyynnöt tiketteinä kehittäjätiimille, jossa tiketit jaetaan 

tehtäväksi. (Fonecta 2022, Pinja Group Oy 2021) 

 

Ohjelmistot, joiden parissa työskentelen, ovat vuosien varrella kasvaneet laajemmiksi. Niihin on 

lisätty ominaisuuksia vastaamaan asiakkaiden ja muuttuvan teollisuuden tarpeisiin. Niitä on 

uudistettu matkan varrella, ja sitä työtä jatketaan edelleen. Ohjelmistot ovat niin sanottuja ERP-

järjestelmiä. Niiden peruskäyttö on kohtalaisen yksinkertaista, mutta taustalla oleva koodi on varsin 

monimutkainen järjestelmä. Ohjelmistot on kehitetty Visual Basic - ja C#-kielillä. Kehitysalustana 

toimii Visual Studio ja tietokannan kehittämiseen käytetään SQL Server Management Studiota.  

 

Pääasiallisena työtehtävänäni on tutkia tukitiimin välittämiä tikettejä virheistä eli bugeista 

järjestelmässä. Osa virheilmoituksista tulee automaattisesti ja osan ilmoittavat asiakkaat itse. 

Virheilmoituksen perusteella pyrin toistamaan virheen ja jäljittämään sen lähteen koodista. 

Virheenjäljitys eli debuggaus on isossa järjestelmässä melkoista salapoliisityötä. Huomatakseen 

virheellisen toiminnan järjestelmässä täytyy tuntea järjestelmän toimintalogiikka sekä ymmärtää 

koodia.  

 

En ole aiemmin työskennellyt vastaavissa tehtävissä, ja ohjelmointia olen tehnyt lähinnä opintoihin 

liittyvissä projekteissa. Käytettävät ohjelmointikielet C# ja Visual Basic olivat minulle aiemmin 

tuntemattomia, mikä on totta kai aiheuttanut haasteita koodin ymmärtämisessä. Muutaman viikon 
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jälkeen syntaksi on jo alkanut näyttää tutulta. Muiden ohjelmointikielten osaaminen on ollut 

ehdottomasti tärkeä asia. Olen aiemmissa työtehtävissä käyttänyt toiminnanohjausjärjestelmiä, 

joten sellaisen perustarkoitus ja toimintalogiikka oli valmiiksi tuttu. Ohjelmistoja, joiden parissa 

työskentelen, on kehitetty pitkän ajan kuluessa ja dokumentointi on ollut hyvin vähäistä tai 

olematonta, joten ainoat tavat oppia ymmärtämään järjestelmän toimintaa on kokeilla itse ja seurata 

tapahtumien kulkua koodissa askel askeleelta, tai pyytää asian jo osaavaa työkaveria selittämään. 

Tässä työkaverit ovat olleet avuliaita ja myös lohduttaneet, että kaikilla menee pitkään ennen kuin 

ymmärtää järjestelmän toiminnan kunnolla. Toimialasta minulla oli hieman tietoa etukäteen, ja 

sanasto oli suomeksi osittain tuttua. Virallinen työkieli on englanti, eli kaikki palaverit ja 

dokumentaatiot hoidetaan englanniksi. Työkavereiden kanssa keskustelemme englanniksi, jos 

läsnä on yksikin, joka ei puhu suomea. 

 

Oma ammatillinen kehittymiseni on aivan alussa. Vaikka opinnoissa on saanut hyvän peruspohjan 

koodaamisesta ja järjestelmien toimintalogiikasta, varsinainen ammattitaito alkaa kehittyä vasta 

työtehtävien myötä. Työtehtävien tekeminen on kohtalaisen hidasta, koska etenkin 

ohjelmointiratkaisuja täytyy miettiä. Uuden ohjelmointikielen opettelu vie aikaa ja luotto omaan 

osaamiseen sen osalta on vielä melko matala. Tämä varmasti korjaantuu ajan myötä, mutta vaatii 

aktiivista opiskelua työnteon rinnalla. Toimialan tuntemus ja sanaston oppiminen on tärkeä asia 

työn sujuvuuden kannalta, joten siihen olisi hyvä panostaa. Yritys on koulutusmyönteinen ja minulla 

onkin mahdollisuus käyttää jonkin verran työaikaa opiskeluun. Englannin kielen taitoni on 

periaatteessa melko hyvä, ymmärrän hyvin sekä puhuttua että kirjoitettua kieltä. Tuottaminen sen 

sijaan on haastavaa, erityisesti puhuminen.  
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2.2 Sidosryhmät 

Pinja Solutionsin metsäteollisuuteen liittyvät tuotteet ovat Forest by Pinja ja Timber by Pinja. Niillä 

on omat kehitystiimit, asiakkuuspäälliköt ja tuoteomistajat. Molempien tuotteiden käyttäjiä eli 

asiakkaita palvelee yhteinen tukitiimi, joka vastaanottaa ilmoitukset ohjelmiston epäkohdista ja 

kehitystoiveista. Kuvan 1 kaavio kuvaa, kuinka eri ryhmät ovat yhteydessä toisiinsa. Jokaiselle 

asiakkaalle tehdään ohjelmistosta oma versio, jossa on käytössä asiakkaan haluamat komponentit. 

Asiakkuuspäälliköt vastaavat kunkin asiakkaan tuotteesta ja sen kehityksestä. Tukitiimi ja 

asiakkuuspäälliköt välittävät kehitystiimeille tiketit korjauksista ja uusista ominaisuuksista. Forest 

by Pinjaan liittyy toinen ohjelmisto, urakoitsijoiden käyttöliittymä Log by Pinja. Sillä on oma pieni 

kehitystiiminsä, joka työskentelee molempien tuotteiden parissa. Kuulun itse Log by Pinjan tiimiin, 

ja teen pääasiassa siihen liittyviä työtehtäviä.  

 

Kuva 1: Sidosryhmäkaavio 
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2.3 Vuorovaikutus työssä 

Yrityksen työntekijät saavat vapaasti valita työskentelevätkö he jollakin Pinjan toimistolla vai etänä. 

Iso osa käy toimistolla vähintään silloin tällöin. Osa työskentelee aina etänä, esimerkiksi 

asuinpaikkakunnasta johtuen, ja osa on päivittäin paikalla toimistolla. Tiimeissä työskentelee 

ihmisiä eri puolilta Suomea, joten kaikki palaverit pidetään hybridimallilla. Jokaisesta palaverista 

tehdään kalenterikutsu ja siihen liitytään Google Meetillä. Pääsääntöisesti toimistolla olevat 

samaan palaveriin kutsutut työntekijät kokoontuvat neuvotteluhuoneeseen ja liittyvät palaveriin 

yhden tietokoneen kautta, ja muut liittyvät kokoukseen sieltä missä ovatkaan. Kevään aikana on 

otettu kamerat käyttöön, mikä on tehnyt palavereista mielekkäämpiä ja ihmisistä tutumpia toisilleen.  

 

Virallinen työkieli Pinja Solutionsilla on englanti, mikä tarkoittaa sitä, että palaverit pidetään 

ensisijaisesti englanniksi ja dokumentointi tehdään englanniksi. Kuitenkin, jos kaikki läsnä olevat 

ymmärtävät suomea, sitä käytetään. Oma haasteeni vuorovaikutuksessa liittyy juuri tähän, mutta 

jo lyhyen ajan jälkeen olen huomannut kielitaitoni kehittyneen huomattavasti.  

 

Sisäisenä viestintäkanavana on käytössä pikaviestipalvelu Slack, jonka käyttöliittymä näkyy 

kuvassa 2. Siellä voi luoda kanavia eri aihealueille, lähettää henkilökohtaisia viestejä sekä soittaa 

puheluita yhden tai useamman henkilön kesken. Sähköpostia ei tule juuri lainkaan, koska kaikki 

viestintä pyritään hoitamaan Slackissa. Erilaisia kanavia ovat muun muassa Pinja-kanava virallisia 

tiedotuksia varten, off-topic muuta keskustelua varten, jokaisen toimiston oma kanava kyseistä 

taloa koskeville asioille sekä tuote- ja tiimikohtaiset kanavat. Slack-keskusteluun on helppo liittää 

kuvakaappauksia, mikä helpottaa ongelman kuvausta ja selventää, kun on jotain kysyttävää. 

Puhelun aikana näytönjako toimii sujuvasti. Ongelmatilanteissa toisessa paikassa oleva työkaveri 

voi helposti auttaa tutkimisessa TeamViewerin avulla: ohjelman avulla toinen työntekijä voi ottaa 

toisen tietokoneen etähallintaan ja käyttää kuin omaansa.  
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Kuva 2: Slack-viestipalvelu (Slack 2022) 

 

Asiakkaat ottavat ongelmatilanteissa yhteyttä tukitiimiin tai omaan asiakkuuspäällikköönsä. He 

välittävät korjaus- ja kehityspyynnöt tiketteinä kehitystiimille, usein suoraan tietylle henkilölle. Jos 

tiketistä tulee kysyttävää, ensisijaisesti kysytään tiketin tehneeltä henkilöltä, joka taas ohjaa 

eteenpäin, mahdollisesti ongelmakohdan alkuperäisen kehittäjän puoleen. Koko kehittäjätiimillä ja 

yrityksellä on ajatusmalli, että kaikki ongelmat ovat yhteisiä. Sen mukaan jokainen auttaa kysyjää 

parhaansa mukaan ja aina on lupa kysyä apua. Slack on tässä hyvä kanava, sieltä löytyvät kaikki 

työntekijät ja viesti on helppo lähettää matalalla kynnyksellä.  
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3 VALITUT TEEMAT JA NIIDEN TIETOPERUSTA 

Kunkin viikon tarkemman pohdinnan alle on päätynyt teemoja, jotka ovat olleet erityisen paljon 

esillä kyseisen viikon aikana. Teemojen avulla käyn läpi ohjelmistokehittäjän työhön liittyviä asioita, 

niin koodin kirjoittamiseen kuin tiimityöskentelyyn liittyen. Tarkoituksena on pohtia, kuinka oma 

osaaminen on kasvanut valittujen teemojen osalta opinnäytetyön kirjoittamisen aikana. Teemojen 

pohtiminen on parantanut omaa ymmärrystä asioista. Vaikka periaatteessa olen tiennyt jonkin 

asian, sen taustan selvittäminen ja selväksi kirjoittaminen ovat lisänneet tietämystäni.  

 

Teemojen tietolähteenä olen käyttänyt pääasiassa internetlähteitä, lähinnä aihepiirin vuoksi. 

Käytettävien teknologioiden pääasiallinen lähde on kyseisen teknologian dokumentointi. Lähteinä 

on käytetty myös asiantuntijakirjoituksia aiheista sekä tieteellisiä artikkeleita. Työtehtävien kuvaus 

ei ole kovin yksityiskohtaista johtuen siitä, että kohteena olevat ohjelmistotuotteet ovat kaupallisia 

ja käytössä olevia.  
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4 PÄIVÄKIRJA 

4.1 Viikko 1 – Debuggaus 

Maanantai 21.3.  

Aloitin toisen työviikkoni Pinjalla. Ensimmäisenä aamuisin tarkistan sähköpostit ja viestintäkanava 

Slackiin tulleet viestit. Tuutorini kanssa asentelimme koneelleni puuttuvia ohjelmistoja. Olin 

perjantaina ratkaissut yhden tiketin, jossa oli automaattinen ilmoitus nollalla jakamisen tuottamasta 

virheestä. Löysin ja korjasin virheen perjantaina, ja tarkistin asian toimivuuden ja tekemäni 

muutokset koodista vielä kerran. Tämän jälkeen katselmoimme muutokset tuutorini kanssa ja 

commitoin muutoksen tuotantoympäristöön. Iltapäivällä tutkin uutta minulle osoitettua tikettiä ja 

kysyin siihen neuvoa kokeneelta työkaverilta. Virheenjäljitys eli debuggaus oli minulle jossain 

määrin tuttua, mutta Visual Studiossa ja oliopohjaisessa laajassa järjestelmässä se on hieman 

monimutkaisempaa. Työkaveri neuvoi kärsivällisesti askel askeleelta, kuinka pystyn helpoiten 

navigoimaan koodissa ja etsimään virheen lähdettä. Työn sujuvoittamiseksi Visual Studiossa on 

huomattava määrä näppäinpikakomentoja. Eniten käytettyjä komentoja ovat F5: jatka 

debuggaamista, kunnes saavutetaan pysäytyspiste, F10: suorita yksi askel ja F12: siirry olion tai 

funktion määritelmään. Loppuiltapäivän opiskelin itsekseni C#-syntaksia.  

 

Tiistai 22.3.  

Aloitellessani töitä muistin, että eilisen tunnit jäivät kirjaamatta. Tuntikirjanpito tehdään 

projekteittain ja tiketeittäin, ja niihin tulee kirjata lyhyesti, mitä tuon kirjauksen aikana on tehnyt. 

Minulle oli osoitettu muutamia tikettejä, joita voisin kokeilla ratkaista, ja lukaisin niiden kuvaukset 

läpi. Jatkoin edellisenä päivänä kesken jääneen tiketin selvittämistä ja otimme työkaverin kanssa 

Slack-puhelun aiheesta. Työkaveri otti TeamViewerillä yhteyden minun tietokoneeseeni, minkä 

avulla hän pystyi ohjaaman tietokonettani etänä. Pääasiassa teimme kuitenkin niin, että hän neuvoi 

ja minä tein, jotta oppisin itse tekemään. Löysimme virheen ja korjasimme sen osittain, minkä 

jälkeen jatkoin itsekseni korjaamista. Päiväpalaverissa koko tiimi kertoi lyhyesti, millaisia asioita on 

työn alla nyt. Yrityksessä noudatetaan ketterän kehityksen Scrum-mallia, ja sprinttien pituus on 

kaksi viikkoa. Tämä daily-palaveri korvasi edelliseltä päivältä perutun weeklyn, ja oli siksi normaalia 

dailya pidempi. Palaverit pidetään englanniksi, ja jouduin itse heti epämukavuusalueelle 

kertoessani koko tiimille vieraalla kielellä mitä olen työstämässä. Ymmärrän hyvin muiden puhetta, 
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mutta oman puheen tuottaminen on hidasta. Työkaverit onneksi vakuuttelevat, että siihen tottuu 

nopeasti. Palaverin jälkeen jatkoin tutkimani virheen korjaamista, ja iltapäivällä totesin siinä olevan 

edelleen ongelmia. 

 

Keskiviikko 23.3.  

Aamulla tarkistan alkuviikon tuntimerkinnät ja tulleet viestit. Jatkan edellisenä päivänä löytämäni 

virheen kimpussa, saan sen toistettua ja sovin asiasta palaverin saman työkaverin kanssa, joka 

auttoi aiemminkin. Sitä odotellessa tutkin seuraavaksi työn alle tulevaa tikettiä. Tämän päivän daily 

oli hyvin lyhyt, kenelläkään ei ollut mitään yhteisesti jaettavaa kysymystä tai ilmoitusta. Toimistolla 

työskentelevällä porukalla on tapana kokoontua neuvotteluhuoneeseen ja muut osallistuvat 

palaveriin etäyhteydellä. Tämä tapa toimii hyvin ja katkaisee työpäivän mukavasti, kun tulee 

siirryttyä omalta paikalta hetkeksi pois. Dailyn jälkeen jatkamme työkaverin kanssa virheen 

selvittelyä, jälleen Slack-puhelun ja TeamViewerin avulla. Tarvitsemme koneelleni lisää materiaalia 

ja ohjelmistoja, ja koneeni menee hetkellisesti jumiin. Sovimme jatkavamme iltapäivällä, kun olen 

saanut asennukset tehtyä. Jatkaessamme huomaamme, että päästäksemme käsiksi 

alkuperäiseen virheeseen joudumme korjaamaan useita pieniä asioita matkan varrella. Pieni tiketti 

osoittautuu siis huomattavasti haastavammaksi, kuin ongelman kuvauksen perusteella olisi voinut 

olettaa. Asennamme vielä testausalustan koneelleni, jotta pääsen kokeilemaan virheen toistamista 

kunnolla. Työpäivä loppuu, ennen kuin asia on ratkaistu, joten päätämme jatkaa aamulla.  

 

Torstai 24.3. 

Saan eilen asennetut ohjelmistot toimimaan, kun otan uusimman version sijaan käyttöön Visual 

Studio 2019:n, jota kaikki muutkin käyttävät. Tutkimme jälleen yhdessä työkaverin kanssa virhettä 

ja yritämme jäljittää sen juurta. Esihenkilöni on paikalla toimistolla, ja hän pyytää minut sekä 

muutaman muun työkaverin lounaalle. Mukavaa vaihtelua yksin omien eväiden syöntiin, vaikka 

aikaa menikin pari tuntia. Yhteiset lounashetket ovat luontevia paikkoja tutustua työkavereihin ja 

jutella muistakin kuin työasioista. Iltapäivällä jatkan bugin selvittelyä ja onnistun löytämään virheen, 

jota myös yritän itse korjata. Asia jää edelleen kesken, joten kirjailen ylös prosessia ja huomioita 

tähän asti, jotta muistan, mitä olen jo kokeillut.  

 

Perjantai 25.3.  

Jatkan heti aamulla siitä, mihin edellisenä päivänä jäin. Tutkin itsekseni koodia ja yritän ratkaista 

ongelmaa. Kysyn työkaverilta apua, mutta hän ei tänä päivänä ehdi enää auttaa. Sovimme, että 

palataan asiaan maanantaina. Opiskelen jonkin verran C#-asioita ja debuggausta. Iltapäivällä alan 
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tutkimaan toista tikettiä, joka minulle on osoitettu. Huomasin osaavani lähteä etsimään virhettä 

paljon paremmin kuin alkuviikosta, eli olin selvästi oppinut jotain!  

 

Viikon yhteenveto 

Pääasiassa viikko meni debuggauksen opettelussa. Vaikka tiesinkin jotkin perusasiat, kuten 

breakpointien eli pysäytyspisteiden käytön ja askel askeleelta etenemisen, opettelemista riittää. Iso 

osa käytön aikaisista virhetilanteista johtuu siitä, että jokin tieto ei liiku järjestelmässä oikeaan 

paikkaan tai oikeassa muodossa. Visual Studiossa on ominaisuus, joka helpottaa tämän tiedon 

liikkumisen seuraamista debuggauksen aikana: kun toiminto on keskeytyksessä, voin viedä hiiren 

muuttujan päälle ja nähdä, mitä sen arvona on sillä hetkellä. Näppäinkomennoilla on helppo siirtyä 

tarkistamaan jonkin funktion toiminta, vaikka ei tietäisi kyseisen funktion sijaintia. Laajassa 

järjestelmässä eri luokkien määritelmien sijainteja on mahdoton muistaa, siksi tämä ominaisuus on 

erittäin tärkeä. (Microsoft 2022a.) 

 

Debuggauksessa ensimmäinen asia on koettaa toistaa virhe. Kun virheen saa toistettua, ryhdytään 

selvittämään sen alkuperää. Virheen ilmenemispaikan löytymisen jälkeen etsitään koodista syy 

virheen tapahtumiselle. Tämä vaatii yleensä useita virheellisen tapahtuman toistoja, kun vähitellen 

lisätään breakpointeja eri paikkoihin ja seurataan niiden avulla tiedon liikkumista sekä etsitään 

virheellistä toimintaa. Toisinaan virhe on ilmeinen ja löytyy helposti, joskus taas täytyy poissulkea 

erilaisia vaihtoehtoja ja pienentää näin tutkittavan koodin määrää.  
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4.2 Viikko 2 – Testaus ja sen tärkeys  

Maanantai 28.3.  

Aamulla tarkistan saapuneet viestit ja alan palauttelemaan mieleen mitä tein ja opin edellisellä 

viikolla. Omat muistiinpanot ovat tärkeitä, muuten pienet, mutta tärkeät asiat unohtuvat herkästi. 

Jatkan kesken jääneen hankalan ongelman selvittelyä testailemalla ohjelmistoa ja seuraamalla, 

miten tieto kulkee ja minkä vuoksi systeemi kaatuu eli lakkaa toimimasta. Viikkopalaverissa 

projektipäälliköt muistuttavat testauksen tärkeydestä ja ohjaavat testaamaan koodin tehdyt 

muutokset tarkistuslistan avulla. Todennäköisesti osa järjestelmässä ilmenevistä virheistä olisi 

vältettävissä huolellisemmalla testauksella. Näiden pienten bugien korjaamiseen menee melko 

paljon työaikaa, ja tästä pyritään eroon uudella toimintamallilla. Viikkopalaverin jälkeen tutkimme 

löytämääni virhettä työkaverin kanssa ja saan ohjeet, kuinka edetä. Iltapäivän aikana saan virheen 

korjattua. Tiketin ilmoittamaan virheeseen en kuitenkaan vielä ole päässyt käsiksi, joten homma 

jatkuu edelleen.  

 

Tiistai 29.3.  

Jatkan saman ongelmallisen tiketin parissa etsimällä sopimuksia, joista puuttuu jokin tieto, ja 

kokeilen, toimiiko lähetys niillä. Tiedän, että ominaisuus toimii, jos kaikki tiedot on tallennettu oikein, 

mutta ainakin yhden puuttuvan tiedon kohdalla se ei toimi. Halusin selvittää, kuinka ohjelmisto 

käyttäytyy, jos jokin muu tieto puuttuu. Tämän seurauksena löydän yhden virheen. Tutkimme sitä 

työkaverin kanssa ja hän neuvoo minua eteenpäin. Jatkan korjausta ja testausta itsenäisesti. 

Tutkimani tiketti on hyvä osoitus siitä, kuinka vaikeaa bugien korjaukseen menevän työajan arviointi 

on. Virheilmoituksen perusteella asia vaikutti yksinkertaiselta, mutta onkin vienyt lähes viikon 

työtunnit, eikä varsinainen ongelma ole vielä löytynyt. Perusteellinen tutustuminen yhteen 

ominaisuuteen on kuitenkin ollut minulle tässä kohtaa hyvä asia: olen oppinut seuraamaan datan 

kulkua ja lukemaan koodia, ja syntaksi on alkanut näyttää tutulta. 

 

Keskiviikko 30.3.  

Aamulla jatkan jonkin aikaa edellisenä päivänä löytämäni ongelman syyn selvittämistä ja kokeilen 

korjata sitä. Ennen päiväpalaveria asennamme minun koneelleni Log by Pinja -ohjelmiston 

vaatimat kehitysympäristöt tuutorini kanssa, ja hän neuvoo, kuinka sitä käytetään. Päiväpalaveri 

on hyvin lyhyt, kenelläkään ei ole yleisiä ilmoitusasioita. Tarkistan työkaverilta, onko aamulla 

tekemäni korjaus oikean suuntainen ja saan vahvistuksen. Hän neuvoo, kenen puoleen minun 

kannattaa kääntyä kyseisen tiketin viimeisen ongelman kanssa. Iltapäivällä on palaveri, jossa 
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keskustelemme esihenkilöni, tuutorini ja erään työkaverini kanssa lisäominaisuudesta, joka Log by 

Pinja -ohjelmistoon pitäisi kehittää. He ovat sitä mieltä, että homma olisi minulle sopiva. Sovimme, 

että tuutorini tekee minulle ohjeet ja neuvoo aina tarvittaessa. Palaverin jälkeen viestittelen 

Slackissa työkaverin kanssa, joka on vastuussa pitkään tutkimani ongelman ilmentymispaikan 

kehittämisestä. Sovimme seuraavalle päivälle katselmointipalaverin tekemistäni muutoksista 

hänen ja minua paljon auttaneen työkaverin kanssa. Loppupäivästä aloittelen seuraavan tiketin 

tutkimista.  

 

Torstai 31.3.  

Heti aamusta jatkan edellisenä iltapäivänä aloittamaani tutkimista. Löydän paikan, jossa virhe 

ilmaantuu, ja teen muutamia korjausyrityksiä. Päiväpalaverin jälkeen käyn katselmointia varten läpi 

tekemäni muutokset ja testaan niiden toimivuuden. Huomaan tekemässäni koodissa virheen 15 

minuuttia ennen palaverin alkua ja ilmoitan heti molemmille työkavereille, että siirretään 

katselmointi, jotta ehdin korjata virheen. Sovimme uuden ajan iltapäivälle. Ehdin hyvin korjata ja 

testata virheen ennen palaveria. Katselmoinnin aikana korjaan koodia joiltakin osin siistimmäksi ja 

yksinkertaisemmaksi kokeneempien ohjeiden mukaisesti. Toteamme yhdessä, että kyseinen 

ominaisuus tarvitsisi vähän enemmänkin korjauksia. Tekemilläni muutoksilla se saadaan nyt 

toimimaan riittävän hyvin, mutta minä ja alkuperäisen version tehnyt työkaveri saamme korjauksia 

varten uuden tiketin.  

 

Perjantai 1.4. 

Käyn läpi itsekseni, mitä edellisen päivän katselmointipalaverissa sovimme. Teen koodiin 

muutamia korjauksia ja vien muutokset myös toiseen versioon. Katselmoimme muutokset vielä 

yhdessä kehittäjän kanssa. Teemme koodien commitoinnin niin, että minä teen ja hän ohjaa 

sanallisesti. Näin prosessi tulee minulle parhaiten tutuksi, kun teen sen itse. Kirjoitan myös itselleni 

muistilistan, mitä kaikkea tulee tarkistaa, kun muutokset tallennetaan versionhallintaan. Iltapäivällä 

on koko konsernin yhteinen kuukausi-info. On mielenkiintoista kuulla, mitä ison yrityksen eri osa-

alueilla tehdään. Infon jälkeen viestittelemme Slackissa samassa tiimissä olevan kokeneen 

työkaverin kanssa. Jatkossa kehitämme samaa tuotetta, kun alan tekemään minulle osoitettua 

kehitystehtävää. Saan neuvoja, minkä asioiden opettelusta on eniten hyötyä työssä. Keskustelun 

jälkeen minulle jää olo, että olen tervetullut ja minun viihtymisestäni ja työssä vaadittavien taitojen 

oppimisesta halutaan huolehtia.  

 

Viikon yhteenveto 
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Maanantain viikkopalaverin tärkein aihe oli vahvasti läsnä koko viikon työskentelyssäni. Koodin 

toimivuuden testaaminen on ensiarvoisen tärkeää, etenkin kun ohjelmisto on asiakaskäytössä koko 

ajan. Laajassa järjestelmässä pikaisesti tehty korjaus saattaakin aiheuttaa ongelmia jossakin 

muualla. Itse testatessa helposti juuttuu vain yhteen tapaukseen, ja kuvittelee korjauksen toimivan 

kaikissa tapauksissa, kun yksi tapaus toimii. Testausmuistilista on siksi hyvä apuväline, sillä sen 

mukaan toimiessa testauksesta tulee systemaattisempaa ja eri osa-alueet eivät niin helposti jää 

testaamatta. Kuitenkin testaamiseen käytettävä aika on rajallista, joten kaikkia mahdollisia 

tapauksia ei ole mahdollista testata. Testaamisessa voidaan hyödyntää erilaisia 

testausmenetelmiä, jolloin aikaa ei mene mahdottoman paljon, mutta testaus on silti tehokasta. 

Omassa työssäni tämän viikon aikana tein End-To-End-testausta, ja valitsin tietoisesti 0-arvoja 

sisältäviä sopimuksia kokeillakseni, osaako järjestelmä hallita poikkeuksen. Jälkimmäinen voisi olla 

variaatio Boundary Value Analysis -testausmenetelmästä. Kuvassa 3 on esimerkki kyseisestä 

testausmenetelmästä ja testattavan arvon valinnasta. Usein bugeissa on kyse tietyissä tapauksissa 

ilmenevistä virheistä, jolloin riittää testata toimivuus juuri sen tyyppisessä tilanteessa sekä 

varmistaa, ettei korjaus riko ominaisuuden normaalia toimintaa. (Giller 2018, Rajkumar 2020.) 

 

Kuva 3: Boundary value analysis (Hamilton 2022) 

  



  

20 

4.3 Viikko 3 – Telerik UI Controls 

Maanantai 4.4. 

Viikko alkaa kaikkien projektikoodien päivittämisellä, eli haen muiden tekemät muutokset 

versionhallinnasta omalle koneelleni. Tarkistan myös saapuneet viestit sähköpostista ja Slackista. 

Jatkan edellisellä viikolla aloittamani tiketin tutkimista. Aluksi täytyy palautella mieleen, mitä olen jo 

tehnyt ja testannut. Huomaan omien muistiinpanojen ja ajatusten ylös kirjaamisen olevan todella 

tärkeää, kun työ keskeytyy kuitenkin melko usein. Kuvakaappaukset erilaisista virheilmoituksista ja 

niiden ilmenemispaikoista helpottavat, kun virhe täytyy saada toistettua, jotta sen lähde voidaan 

selvittää. Viikkopalaverissa käydään läpi tulevia uusia käytänteitä työn ja sprinttien suunnittelussa 

ja toteutuksessa. Sen jälkeen valmistaudun palaveriin, jossa käymme tarkemmin läpi minulle 

osoitetun kehitystehtävän vaatimuksia. Palaverin aikana alan luottaa, että selviän 

kehitystehtävästä, ja molemmat työkaverit lupautuvat opastamaan aina kun tarvitsee. Iltapäivän 

ajan tutustun ominaisuuden vaatimuksiin ja siihen, mitä asialle on tähän mennessä tehty.  

 

Tiistai 5.4.  

Jatkan kehitystehtävän määrittelyn parissa ja siirrän Forest by Pinja -ohjelmiston koodista uusien 

tietokantatauluja vastaavien luokkien koodit Log by Pinjan koodiin. Tarkistan minulle osoitetut tiketit 

ja koska yksi on asiakkaan mielestä kiireellinen ja vaikuttaa melko yksinkertaiselta, päätän tehdä 

sen ensin pois. Etsin virheen aiheuttajaa pitkään, ja lopulta huomaan sekoittaneeni kaksi muuttujan 

nimeä keskenään. Dokumentaatio on vähäistä ja sen vuoksi on välillä hankala hahmottaa 

järjestelmän sisältöä ja tulee helposti väärinymmärryksiä. Kun oikea nimi on löytynyt, saan virheen 

korjattua saman päivän aikana. Sovimme tuutorini kanssa katselmointipalaverin seuraavalle 

päivälle. Loppuiltapäivästä ehdin vielä suunnitella kehitystehtävän tekemistä.  

 

Keskiviikko 6.4.  

Aamulla teen hetken aikaa kehitystehtävää, tutkin kuinka järjestelmän ikkunoita muokataan. Ennen 

katselmointipalaveria käyn läpi tekemäni muutokset ja testaan niiden toimivuuden. Huomaan 

virheen omassa korjauksessani, paikallistan sen ja ehdin vielä korjatakin. Palaverissa teemme vielä 

tuutorin kanssa vähän hienosäätöä, jotta ohjelmisto toimii oikein kaikilla kieliversioilla. Testaan 

lopuksi vielä uudelleen ja commitoin muutokset. Tuutorini opastaa minulle, kuinka ohjelmiston 

käyttöliittymään tehdään muutoksia. Huomaamme, että minulta puuttuu Telerik-laajennus, jolla 

käyttöliittymän ulkoasua tehdään. Asian selvittelyyn ja asenteluun menee pari tuntia. Iltapäivällä 
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ehdin testailemaan ja opettelemaan laajennuksen käyttöä ja saankin luonnosteltua kehitystehtävän 

vaatimia muutoksia.  

 

Torstai 7.4.  

Käytän koko päivän kehitystehtävän tekemiseen. Opettelen käyttämään Telerikin komponentteja 

testailemalla erilaisia asetuksia sekä tutkimalla olemassa olevia ikkunoita. Käyttöliittymän 

kasaaminen valmiilla elementeillä on todella erilaista kuin ulkoasun määritteleminen esimerkiksi 

HMTL- ja CSS-koodeilla. Päivällä pidämme palaverin tuutorin ja toisen työkaverin kanssa. Tuutorini 

on tehnyt uuden version eräästä ohjelmiston ikkunasta, ja saamme esittää siitä mielipiteemme. 

Tuntuu kivalta, kun minunkin mielipidettäni erikseen kysytään ja sitä arvostetaan. Iltapäivän ajan 

teen kehitystehtävää ja opiskelen siihen liittyviä asioita.  

 

Perjantai 8.4. 

Aamulla totean, että edellisenä päivänä erääseen ikkunaan tekemäni muutokset kehitystehtävään 

liittyen menivät jossain määrin pieleen, ja helpoin on tehdä muutokset kokonaan uusiksi 

paremmalla tavalla. Saan ikkunan muokattua sopivaksi, mutta sitten asia ei tunnu etenevän 

mihinkään. Kuvassa 4 on Moqups-suunnitteluohjelmistolla koottu luonnos käyttöliittymän ikkunasta 

siihen kehitystehtävän myötä tulevien muutosten jälkeen. 

 

 

Kuva 4: Kehitystehtävän ikkunan luonnos 
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Jumittamisen sijaan päätän ottaa työn alle yhden minulle osoitetun tiketin. Siinä erääseen 

ohjelmiston tekstikenttään kirjoitettu teksti lyhenee kummallisesti jossakin kohtaa tallennuksen 

aikana. Ongelma on siis heti tiedossa, mutta sen ilmenemispaikan jäljittäminen osoittautuu 

haasteelliseksi. Aloitan tutkimisen poissulkemalla mahdollisia syitä, mikä on näin rajatussa 

ongelmassa ihan käyttökelpoinen tapa debugata. En ehdi saada ongelmaa kiinni ennen työpäivän 

loppua, joten kirjailen ylös mitä olen kokeillut.  

 

Viikon yhteenveto 

Telerik UI for WinForms on työpöytäsovelluksen käyttöliittymän suunnitteluun ja toteuttamiseen 

tarkoitettu ammattilaistasoinen komponenttikirjasto. Se toimii .NET-ympäristössä ja kehitys 

onnistuu helposti Visual Studioon asennettavan laajennuksen avulla. Telerikin avulla 

käyttöliittymän suunnittelu on kohtuullisen yksinkertaista, sillä komponentit on selkeästi nimetty ja 

niitä voi lisätä ikkunaan vetämällä ja pudottamalla. Kuitenkin jokaisella komponentilla on iso määrä 

määrittelyjä, joilla sen käyttäytymistä ja ulkoasua voi muokata tarpeen mukaan. Hienosäätöön saa 

kulumaan aikaa, koska määrittelyiden muokkaaminen ei aina osu oikeaan paikkaan, kun 

esimerkiksi haluaisi tehdä jonkin muutoksen ulkoasuun. Komponenttien toimintoja voi muokata 

ohjelmallisesti ja niihin saakin kohtalaisen helposti järjestelmän tarvitseman toimintalogiikan 

asetettua. Toisaalta jos Telerik ei tue jotakin ominaisuutta, niin sellaista ei välttämättä saa käyttöön 

lainkaan tai sen tekemiseen kuluisi turhan paljon aikaa. Kolmannen osapuolen komponenttien 

käyttämisestä seuraa toisinaan ongelmia, jos komponenttien ominaisuudet päivittyvät eivätkä 

vastaa siten enää aiempaa, ja sen vuoksi täytyy tehdä muutoksia ohjelmistoon. (Progress Software 

Corporation 2022.) 
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4.4 Viikko 4 – Hybridityöskentely 

Maanantai 11.4. 

Viikko alkaa jälleen päivittämällä ohjelmistojen eri versioiden koodit. Jatkan perjantaina 

aloittamaani tikettiä poissulkemalla mahdollisia syitä ja seuraamalla tiedon kulkua tietokantaan ja 

sieltä edelleen takaisin käyttöliittymään. Viikkopalaverissa muistutellaan testaamaan huolella kaikki 

muutokset, jotta esimerkiksi parhaillaan minulla työn alla olevan tiketin tyyppisiä bugeja ei pääsisi 

tuotantoversioon. Iltapäivästä osa kuluu siihen, että saan eri versiot ohjelmistosta toimimaan ja 

ohjelmiston keskustelemaan oikean tietokannan kanssa. Työkaveri käy välillä ihmettelemässä 

virhettä kanssani ja saankin muutamia vinkkejä, mistä virhettä kannattaisi etsiä. 

 

Tiistai 12.4.  

Aamusta jatkan heti keskeneräisen bugin selvittelyä. Lopulta virhe löytyy SQL-lauseesta, jolla 

kenttään tallennettu tieto haetaan tietokannasta ikkunaa päivitettäessä. SQL-lauseessa rivillä oleva 

tieto määritellään NVARCHAR-määritteellä, ja se tarvitsee peräänsä maksimiarvon rivin sisältämän 

tekstin merkkimäärälle. Jos arvoa ei ole määritelty, se asetetaan oletuksena 30 merkkiin, jolloin 

pidempi teksti lyhenee sen mittaiseksi. Tämä oli hyvä esimerkki bugista, joka olisi voitu välttää 

huolellisemmalla koodin kirjoittamisella ja kunnollisella testaamisella. Nyt selvittelyyn meni kahden 

työpäivän verran aikaa.  

 

Keskiviikko 13.4.  

Jään ensimmäistä kertaa etätöihin Pinjalla työskentelyn aikana. Aamulla menee jonkin verran 

aikaa, että saan kaikki yhteydet toimimaan oikein. Etätyöskentely noin muuten on tuttua opinnoista 

ja aiemmasta työstä. Suurin osa tiimistämme työskentelee etänä, joten kaikki palaverit pidetään 

hybridinä eli niin, että toimistolla oleva väki kokoontuu yhden koneen äärelle neuvotteluhuoneeseen 

ja muut osallistuvat sieltä missä ovatkaan. Kun yhteydet ovat kunnossa, commitoin eilen tekemäni 

korjauksen. Tämän jälkeen otan tikettilistalta uuden tiketin selvittelyyn. Virheen määrittely on 

vajavainen, joten otan yhteyttä työkaveriin, joka kyseisen ikkunan on kehittänyt. Ikkunassa on lista, 

johon jää tyhjää tilaa rivien välille, mitä ei pitäisi tapahtua. Tutkimme syytä välillä yhdessä, välillä 

testailen itsekseni.  

 

Torstai 14.4. 

Aamupäivän ajan teen kehitystehtävää ensimmäisen kerran koko viikolla. Aluksi menee aikaa 

mieleen palautteluun, ja kirjoittelenkin samalla tarkemmin itselleni muistiinpanoja mitä olen jo tehnyt 
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ja mitä aion tehdä seuraavaksi. Paljon on opeteltavaa, lähtien ihan olio-ohjelmoinnin perusteista. 

Samankaltaisen ominaisuuden koodien tutkiminen auttaa ymmärtämään prosessia järjestelmässä. 

Lounaan jälkeen jatkamme työkaverin kanssa eilisen bugin selvittelyä. Toteamme, että 

käyttöliittymän muodostamiseen käytetty Telerik-kirjasto on hiukan muuttunut, ja listalta pois 

näkyviltä haluamamme data täytyy piilottaa toisella tavalla. Ehdimme tehdä ja testata muutokset, 

mutta commitointi jätetään seuraavalle viikolle. Ei ole hyvä tehdä muutoksia juuri ennen 

pääsiäisvapaata, koska joskus pieneltä tuntuva muutos voi aiheuttaa ongelmia jossakin toisaalla.  

 

Perjantai 15.4. 

Pitkäperjantai, vapaapäivä.  

 

Viikon yhteenveto 

Hybridityöskentelystä on tullut uusi normaali niin Pinjalla kuin monessa muussakin yrityksessä. 

Kuten jo aiemmin kirjoitin, Pinjan työntekijät saavat valita työskentelevätkö jollakin toimistolla vai 

täysin etänä. Log-tiimin työntekijät sijoittuvat kolmelle eri toimistolle, joten lähes kaikki yhteydenpito 

hoituu sähköisten kanavien kautta. Etäopiskelun ja aiemman etätyöskentelyn vuoksi tämä oli 

minulle jo tuttua entuudestaan. Nykyisessä työssä on aiempaan eroa siinä, että nyt jaan oman 

tietokoneeni näyttöäni toisten katseltavaksi huomattavasti enemmän kuin ennen. Kameraa 

käytetään harvoin, enkä normaalissa arkisessa puhelussa koe sille tarvetta. Isomman tiimin 

palavereissa suurin osa pitää kameraa päällä, ja sitä kautta onkin oppinut yhdistämään nimiä ja 

kasvoja, vaikkei olekaan kaikkia nähnyt kasvotusten. Sopivat työkalut ja järjestelmät varmistavat 

sujuvan työskentelyn, vaikka tiimin jäsenet ovat eri paikoissa.  

 

Hybridityöskentelyyn liittyy sekä etuja että haittoja. Työterveyslaitos listaa etujen liittyvän 

pääasiassa työn hallintaan, keskittymiseen sekä työmatkoihin liittyviin säästöihin. Huonoja puolia 

puolestaan ovat usein sosiaalisen vuorovaikutuksen ja fyysisten kontaktien vähäisyys sekä työn ja 

vapaa-ajan rajojen hämärtyminen. (Työterveyslaitos 2021.) Samoja asioita on käynyt ilmi useissa 

tutkimuksissa ympäri maailman. Koronapandemian tuoma pakollinen siirtymä etätyöskentelyyn 

sujui hyvin sellaisissa yrityksissä, joissa oli jo aiemmin hyödynnetty etäyhteyksiä työskentelyssä. 

Uusien työskentelytapojen hyväksyminen ja käyttäminen tekee organisaatiosta joustavamman ja 

ketterämmän ja parantaa näin sen kykyä selvitä muutoksista jatkossakin. (Savić and Dobrijević 

2022.) 
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4.5 Viikko 5 – C#-kielen opiskelu työn ohessa 

Maanantai 18.4. 

2. Pääsiäispäivä, vapaapäivä. 

 

Tiistai 19.4. 

Pääsiäisviikonlopun jälkeen päivitän kaikkien projektien koodit ja aloitan kehitystehtävään 

syventymisen. Tutkin olemassa olevia koodeja ja yritän niiden avulla ymmärtää datan hakemiseen 

ja tuomiseen liittyviä kiemuroita. Lounaan jälkeen pidämme pikapalaverin eräästä Log by Pinjan 

uudesta ominaisuudesta, ja jälleen minua kohdellaan tasavertaisena tiimin jäsenenä 

harjoittelijastatuksesta huolimatta. Log-tiimissä on vain muutama työntekijä, ja kaikki teemme 

kehitystä myös Forest by Pinja -ohjelmistoon. Palaverin jälkeen koetamme työkaverin kanssa 

saada ohjelmiston uusimman kehitysversion toimimaan minun koneellani. Tähän kuluukin koko 

iltapäivä, ja sovimme jatkavamme huomenna. 

 

Keskiviikko 20.4. 

Pidän etäpäivän, ja nyt saan yhteyden nopeasti toimimaan. Jatkamme kehitysympäristön 

konfigurointia heti aamun dailyn jälkeen työkaverini ja tuutorini kanssa. Välillä systeemi toimii 

hetkellisesti parin asetusmuutoksen jälkeen, mutta vakaaksi sitä ei saada. Vihdoin iltapäivällä 

hieman ennen neljää saamme sen toimimaan kunnolla. Laajassa järjestelmässä tällaisia ongelmia 

välillä tulee, kun johonkin osioon tehdään muutoksia, eikä osata ottaa huomioon vaikutuksia jossain 

muualla. Kahden päivän työsuorite on melko heikko niin minulla kuin työkaverillakin, mutta 

ohjelmistokehittäjän työ on välillä tällaistakin.  

 

Torstai 21.4.  

Siirrän viikko sitten selvitetyn bugin korjaukset nyt minullakin toimivaan uusimpaan versioon 

ohjelmistosta ja testaan niiden toimivuuden. Kaikki toimii hienosti, joten commitoin muutokset 

molempiin versioihin. Teen jonkin aikaa kehitystehtävää ja saankin tekemäni uuden ikkunan 

toimimaan kuten kuuluu. Iltapäivällä sen kehitys ei enää tunnu edistyvän, joten otan jo jonkin aikaa 

ratkaisua odottaneen bugitiketin selvittelyyn. Kyseessä on kohtalaisen yksinkertainen ongelma: 

palikan väri vaihtuu, vaikkei kaikki ehdot näytä täyttyvän, ja käyttäjä saa näin ollen virheellistä 

tietoa. Värin vaihtamisen ehdon määrittelypaikka löytyy helposti, ja lisään sinne toisen ehdon. 

Muutos toimii hienosti, kun testaan sitä, joten siirrän korjaukset myös ohjelmiston uudempaan 
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versioon. Kuvassa 5 näkyy kyseinen ehtolause ja siihen tekemäni korjaus. Commitoinnin jätän 

seuraavaan aamuun.  

 

 

Kuva 5: Värin vaihtamisen ehtolause. 

 

Perjantai 22.4. 

Aamulla testaan edellispäivänä tekemäni muutokset vielä kerran. Haen kyseisiin projekteihin 

muiden tekemät muutokset ja tarkistan vielä tuutorilta, että tekemäni korjaus on oikein tehty. 

Commitoin muutokset molempiin versioihin ja merkkaan tiketin tehdyksi. Loppupäivän ajan teen 

kehitystehtävää. Datan hakeminen ja vieminen oikeaan paikkaan ja oikeassa muodossa vaatii 

perehtymistä, sillä se tapahtuu oliopohjaisessa järjestelmässä hieman eri tavoin kuin esimerkiksi 

JavaScript- ja PHP-kielillä toteutetussa systeemissä. Teen joitakin muutoksia käyttöliittymään, jotta 

sen käyttö olisi mahdollisimman sujuvaa.  

 

Viikon yhteenveto 

C#-ohjelmointikieli on olio-orientoitunut Microsoftin kehittämä korkean tason ohjelmointikieli. C# on 

symbioottinen .Net-alustan kanssa, ja suurin osa .Net-luokkakirjoista onkin kirjoitettu C#-kielellä. 

C# noudattaa olio-ohjelmoinnin perusperiaatteita: objekteja, luokkia ja periytymistä. Lisäksi C# 

täyttää kaikki modernin olio-ohjelmoinnin kriteerit, koska se tukee kapselointia ja monimuotoisuutta. 

C# on vahvasti tyypitetty kieli, eli jokaisella muuttujalla on oltava tyyppi ja eri metodeja voi käyttää 

vain niille tyypeille, joille se on määritelty. C#:ssa voidaan luoda nimiavaruuksia, joiden avulla 

voidaan luoda saman nimisiä luokkia laajan järjestelmän sisälle eri nimiavaruuksiin ja käyttämään 

niitä ilman niiden sekoittumista keskenään. (Microsoft 2022b.) 

 

C# eroaa melkoisesti JavaScriptistä ja PHP:sta, joita olen opinnoissa pääasiassa käyttänyt. 

Olioajattelu oli minulle jossain määrin tuttu, koska olen aikoinaan opiskellut hiukan Javaa, joka on 
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myös olio-ohjelmointikieli. Eri ohjelmointikielissä on lopulta samat perustoiminnallisuudet, ne vain 

toteutetaan hiukan erilaisella syntaksilla. Parin ensimmäisen viikon hämmennyksen jälkeen koodi 

alkoi näyttää ymmärrettävältä ja tulee koko ajan tutummaksi. Laajassa järjestelmässä on se hyvä 

puoli, että lähes aina löytyy joku hyvin vastaava tapaus, josta voi katsoa mallia. Bugien selvittely 

on ollut hyvä tapa tutustua järjestelmän taustalla pyörivään koodiin ja oppia sitä lukemalla etsimään 

virheitä ja niiden ilmenemispaikkoja. Bugin kohdalla tulee aina syvennyttyä pieneen osa-alueeseen 

kerrallaan, ja näin vähitellen järjestelmän eri osat tulevat tutuksi.  
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4.6 Viikko 6 – Windows Communication Foundation 

Maanantai 25.4.  

Aamurutiiniksi on muodostunut koodien päivitys. Pääsääntöisesti iltapäivän ja illan aikana ei enää 

tehdä commitointeja, mutta aamuvirkuimmat ovat ehtineet jo tehdä muutoksia ennen kuin itse 

aloitan työt. Jatkan kehitystehtävää siitä, mihin perjantaina jäin. Omat muistiinpanot ovat tärkeitä, 

ettei asiat pääse unohtumaan viikonlopun aikana. Viikkopalaverissa käytiin läpi uudenlaista 

toimintatapaa sprinttien suunnittelussa ja työmäärän hallinnoinnissa. Yritys ja työntekijämäärä 

kasvaa, joten työskentelystä on tarpeellista saada suunnitelmallisempaa. Palaverin jälkeen jatkan 

kehitystehtävää. Koska tuotetta käytetään useassa maassa, kaikki käyttöliittymässä olevat tekstit 

pitää kääntää myös muille kielille. Lokalisointia tehdään kehitysvaiheessa koodiin, mutta 

käännökset tehdään myöhemmin. Lisään kehitystehtävässä tarvitsemiani sanoja 

kieliversiohallintaan, ja samalla törmään virheeseen, josta asiakaskin on raportoinut ja josta on 

osoitettu minulle tiketti. Se vaikuttaa kohtalaisen helposti korjattavissa olevalta bugilta, joten päätän 

tehdä sen pois alta. Kieliversion tekstissä olevan virheen korjaan saman tien ja commitoin muiden 

tekemieni tekstilisäysten mukana. Toinen tiketillä oleva bugi näyttää yksinkertaiselta: taulukkoon 

tulevassa datassa yhdessä sarakkeessa on numeroarvoja, vaikka pitäisi olla niitä vastaavat tekstit.  

 

Tiistai 26.4.  

Jatkan eilen aloittamani tiketin tutkimista ja totean pian, että kyseessä olevaan taulukkoon todella 

tulee data vain numeroina. Huomaan, että niille on vastaavuudet olemassa enumeina, ja pyydän 

kyseisen ominaisuuden kehittäneeltä työkaverilta apua. Selvittelyn jälkeen todetaan, että 

ongelmaan on kaksi mahdollista ratkaisua. Toinen olisi helppo ja nopea toteuttaa nyt, mutta se 

aiheuttaisi melko varmasti ongelmia tulevaisuudessa. Toinen tapa on tehdä isompi korjaus 

olemassa olevaan systeemiin. Päädymme jälkimmäiseen vaihtoehtoon. Teen osan muutoksista 

työkaverin ohjauksessa ja jatkan hänen antamiensa ohjeiden mukaan itsekseni iltapäivällä. 

 

Keskiviikko 27.4.  

Testaan eilen tekemiäni muutoksia ja löydän muutamia virheitä. Selvittelen ja korjailen niitä itse, ja 

tajuan kehittyneeni jo melkoisesti lyhyessä ajassa. Muutama viikko sitten en olisi osannut edes 

etsiä virheitä, saati löytänyt ja osannut korjata niitä. Viimeisenä ongelmana on, että käyttäjän 

asettama kielivalinta ei mene tietokantaan ja lokalisointiin saakka. Tähän saan neuvoa työkaverilta, 

ja saan lopulta itse selvitettyä missä, miten ja minne kielivalintatieto pitää tallentaa ja lähettää. 

Koska asiakkailla on käytössä eri versioita järjestelmästä, muutokset pitää tehdä kaikkiin versioihin. 
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Tarkistan työkaverilta, mihin kaikkiin versioihin tekemäni muutokset tulee tehdä. Otan kaikkien 

versioiden koodit omalle koneelleni valmiiksi, mutta jätän muutosten tekemisen seuraavalle 

päivälle. 

 

Torstai 28.4. 

Aloitan päivän tutkimalla, ilmeneekö sama ongelma vanhimmassa käytössä olevassa versiossa ja 

miten se olisi mahdollista korjata siellä. Tekemäni muutokset eivät sovi sellaisenaan, koska sen 

version back-end on rakennettu eri tavalla. Bugi itsessään on olemassa, mutta ei näy käyttäjälle. 

Toteamme työkaverin kanssa, ettei kannata käyttää aikaa vanhan version paranteluun, koska 

ongelma ei vaikuta järjestelmän käyttöön millään tavalla. Alan siirtämään muutoksia uudempiin 

versioihin, ja joudun tekemään pieniä muutoksia, jotta kaikki toimii niin kuin on suunniteltu. 

Muutosten tekemiseen eri versioihin menee aikaa, mutta toisaalta näin asiakkailla on mahdollisuus 

ottaa uusi versio käyttöön silloin kun heille sopii, eikä kaikkien versio vaihdu yhtä aikaa.  

 

Perjantai 29.4.  

Korjaan vielä pienen virheen, jonka huomasin edellisenä iltapäivänä, ja siirrän viimeisetkin 

muutokset kaikkiin tarvittaviin versioihin ja tiedostoihin. Otan projekteihin päivitykset muiden 

tekemistä muutoksista. Tämän jälkeen huomaan, että tekemäni uuden luokan kanssa saman 

niminen luokka samassa nimiavaruudessa on jo olemassa. Tarkistan työkaverilta, miten toimitaan, 

ja vaihdan tekemäni luokan nimen kaikkiin versioihin. Ennen kuin olen ehtinyt testata muutosten 

toimivuuden kaikissa versioissa, iltapäivä on jo pitkällä ja joudun jättämään commitoinnin 

maanantaille.  

 

Viikon yhteenveto 

Tämän viikon aikana jouduin toden teolla perehtymään datan kulkuun järjestelmässä. Vaikka 

perusperiaate tietokannan, back-endin ja front-endin toiminnasta on aiemmista opinnoista tuttu, eri 

tekniikoissa on eroavaisuuksia. On eri asia tehdä paikallista pientä järjestelmää kuin laajaa 

systeemiä eri käyttäjille. Datan kulun on oltava kaikissa tilanteissa ehjää ja varmaa, ja siksi 

järjestelmän toimivuus on varmistettava huolellisesti. Pinjan järjestelmissä käytetään Windows 

Communication Foundation (WCF) -teknologiaa, mikä on .Net-frameworkissa toimiva ajonaikainen 

järjestelmä palvelukeskeisten yhdistettyjen sovellusten välisen tiedon välittämiseen. (Microsoft 

2021.) 
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Kuvassa 6 olevassa kaaviossa näkyy yksinkertaistettuna tiedon kulku Log by Pinja -järjestelmän 

käyttöliittymän ja tietokantojen välillä. Sinisten nuolien mukaisesti kulkee käyttäjän tekemän 

kyselyn tiedot, käyttäjän kirjautumistiedot järjestelmään sekä käyttöoikeustiedot eri tietokantoihin. 

Kun kysely saapuu asiakkaan tietokantaan, se suoritetaan ja vastaus palautuu käyttäjälle vihreiden 

nuolten mukaisesti.  

 

 

Kuva 6: WCF-kaavio 
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4.7 Viikko 7 – Puskurointi 

Maanantai 2.5.  

Aamulla pidämme tuutorini kanssa palaverin kehitystehtäväprojektini etenemisestä. Olen saanut 

hommaa melko hyvin eteenpäin sillä ajalla, mitä olen siihen voinut käyttää. Vaikka olen tehnyt uutta 

koodia jonkin verran, en ole täysin sisäistänyt miksi ja miten järjestelmä toimii. Tämän laitan itselleni 

työlistalle: täytyy käydä ajatuksen kanssa läpi, mitä missäkin kohtaa tapahtuu. Palaverin jälkeen 

testaan vielä kerran edellisellä viikolla selvittelemäni tiketin korjaukset. Löydän pari pientä virhettä 

ja saan ne itse korjattua. Sen jälkeen käymme työkaverin kanssa muutokset läpi pikaisesti ja 

commitoin kaikki versiohallintaan. Sprintin työlistalla ei ole minulla mitään akuuttia bugitikettiä, joten 

päätän keskittyä lisätyöprojektiin loppuviikon ajan. Käydessäni läpi mitä olen jo tehnyt huomaan 

minulla menneen kaksi asiaa sekaisin jossakin kohtaa ja joudun tekemään muutoksia koodiin. 

Rakenteet eivät onneksi vaadi muutoksia, koska kyse on kahden tietokantataulun sisällön 

eksymisestä toistensa paikoille käyttöliittymään.  

 

Tiistai 3.5. 

Jatkan lisätyöprojektin korjaamista heti aamulla ja samalla tehdessäni piirtelen kaaviota datan 

liikkeistä järjestelmässä. Tämän tapainen suunnittelu olisi ehdottomasti kannattanut tehdä heti 

aluksi, eikä alkaa suin päin tekemään. Jatkossa varmasti muistan suunnitella ennen tekemistä. 

Toisaalta bugien selvittelyn myötä ohjelmiston toiminta on tullut tutummaksi ja ymmärrän 

paremmin, kuinka data siellä liikkuu, joten lisätyöprojektin tekeminen olisi ehkä muutenkin ollut 

hyvä aloittaa vähän myöhemmin. Aamupäivällä minulle tulee kiireellinen tiketti, ja alan heti 

tutkimaan sitä.  Tällä kertaa bugi on hyvin yksinkertainen: Telerik-komponentin taulukon sarakkeen 

määrittelystä puuttui nimi, joten dataa ei voitu asettaa oikeaan paikkaan näkyville. Tarkistan 

muutoksen vielä työkaverilta, siirrän korjauksen muihin versioihin, joissa se ilmenee ja commitoin 

kaikki.  

 

Keskiviikko 4.5. 

Koska sain kiireellisen tiketin hoidettua edellisen päivän aikana, voin jälleen keskittyä 

lisätyöprojektiin. Saan selkeytettyä itselleni projektin sisällön ja tarpeellisen datan liikkumisen, ja 

asia ei enää tunnukaan niin vaikealta. Loppujen lopuksi kyse on samasta asiasta, mitä olen tehnyt 

useissa opiskeluprojekteissakin. Käyttöliittymä pyytää tiettyä dataa tietokannasta, mistä se haetaan 

SQL-kyselyn avulla ja lähetetään takaisin käyttöliittymään, jossa se voidaan esittää käyttäjälle. 

Käyttäjä lisää uutta dataa, minkä käyttöliittymä lähettää tietokantaan, jonne se tallennetaan, ja josta 
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sitä voidaan edelleen pyytää. Oliopohjaisessa kielessä saa olla tarkkana luokkien ja ilmentymien 

kanssa. Vaikka osa luokista vastaa tietokannan tauluja tietosisältönsä osalta, kaikki luokat eivät 

niin tee. Tämä ero on ollut tärkeä oivallus ja selkeytti kehittämäni ohjelmiston toimintaa itselleni.  

 

Torstai 5.5.  

Saan lisätyöprojektia paljon eteenpäin ja datan lähetys tietokannasta käyttöliittymään toimii. Teen 

vielä hienosäätöä käyttöliittymän ikkunoihin ja datan hakuihin, jotta käyttäjälle näkyy kaikki 

tarpeellinen tieto eri tauluista tietokannasta. Oikeiden datamuotojen ja NULL-arvojen käsittely vaatii 

jonkin verran tiedonhankintaa, mutta saan nekin ratkaistua. Kun otan kehitysprojekteihin 

päivityksen muiden tekemistä muutoksista, huomaan omien tekemieni funktioiden referenssien 

menevän sekaisin eri versioissa. Tämä johtuu sattumalta samalla tavalla nimetystä funktiosta 

samassa nimiavaruudessa, jolloin ohjelmisto käyttää ensin vastaan tulevaa. Nimeän tekemäni 

funktiot ja luokat uudelleen selkeämmin, koska toiset muutokset on jo ehditty commitoida.  

 

Perjantai 6.5. 

Lisätyöprojektissa tulee vastaan ongelma, että lisätyödata ei jää paikalliseen muistiin kuten muut 

tiedot, joita haetaan samalla kertaa. Saan työkaverilta ohjeet, kuinka data puskuroidaan talteen 

käyttäjän koneelle siltä varalta, että nettiyhteys katkeaa kesken toiminnon. Puskurointi on asia, jota 

en ole tehnyt aiemmin, mutta ohjeiden avulla se onnistuu kerralla. Iltapäivällä tapaamme tuutorini 

kanssa asiakkaan edustajia toimistolla muiden Log by Pinja -tiimin jäsenten osallistuessa 

etäyhteydellä. Käymme läpi kehityksessä olevia asioita sekä kuuntelemme toiveita uusista 

ominaisuuksista. Vuoropuhelu loppukäyttäjien kanssa on mielestäni erittäin tärkeää, koska 

ohjelmistoa kehitetään käyttäjiä varten.  

 

Viikon yhteenveto 

Viikon uusi opiskeltava asia oli datan puskurointi paikalliseen muistiin. En ollut aiemmin ajatellut, 

kuinka internetyhteyden tarvitseva ohjelmisto rakennetaan toimimaan niin, ettei väliaikainen 

yhteyden katkeaminen häiritse toimintaa tai hävitä tietoa. Koska Log by Pinja -ohjelmistoa 

käytetään erilaisissa ajoneuvoissa ja erikoisissakin olosuhteissa, sen on toimittava moitteettomasti 

nettiyhteyden laadusta riippumatta. Normaalitilanteessa data haetaan ja viedään palvelimen kautta 

tietokantaan reaaliaikaisesti. Kun käyttäjä kirjautuu sisään järjestelmään, nettiyhteyden täytyy 

toimia. Kirjautumisen yhteydessä kaikki tarvittava data tallennetaan käyttäjän tietokoneelle, mistä 

sitä voidaan käyttää, jos yhteys katkeaa. Kun käyttäjä tallentaa tietoja, muutokset tallennetaan niin 

ikään paikalliseen muistiin, jos yhteyttä ei ole saatavilla. Kun yhteys palautuu, tiedot lähetetään 
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palvelimelle. Datan tallentaminen tehdään puskuroinnilla. Puskuroitava data serialisoidaan eli 

muokataan objektimuodosta tavuiksi ja tallennetaan JSON-muodossa tietokoneen muistiin. Kun 

tietoa tarvitaan, se luetaan JSON-tiedostosta ja konvertoidaan takaisin objektiksi, jolloin sitä 

voidaan käyttää normaaliin tapaan ohjelmiston sisällä. Kun puskurointi on hyvin toteutettu, käyttäjä 

ei huomaa mitään eroa ohjelmiston käytössä, vaikka nettiyhteys olisi epävakaa. (Microsoft 2022c, 

Wikipedia 2022b.) 
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4.8 Viikko 8 – Full Stack-kehitys 

Maanantai 9.5. 

Teen aamulla jonkin aikaa lisätyöprojektia. Datan lähetys käyttöliittymästä tietokantaan ei toimi 

oikein käyttöliittymän päässä, ja etsin vastaavia kohtia muualta koodista vinkiksi. Jonkin aikaa 

jumitettuani päätän jatkaa sitä myöhemmin ja tehdä jonkin aikaa sprintillä roikkuneen tiketin pois 

alta. Kyseinen bugi on Forest by Pinja -järjestelmässä, mitä olen vähemmän tutkinut, ja sen vuoksi 

menee melko paljon aikaa, ennen kuin löydän oikean ikkunan käyttöliittymästä. Tällä kertaa minulla 

ei ole saatavilla juuri samaa dataa, jolla virhe on asiakkaalle ilmentynyt, joten minun täytyy etsiä 

virheen lähdettä muilla keinoilla.  

 

Tiistai 10.5. 

Aamupäivän ajan jatkan virheen etsimistä. Vaikuttaisi siltä, että yhden sanan käännös puuttuu 

järjestelmästä tai sitä ei käytetä virheen ilmenemispaikassa oikealla tavalla. Koska ohjelmiston 

käyttäjät ovat eri kielisiä, ohjelmistokin on tehty toimimaan käyttäjän valitsemalla kielellä. 

Käännösvirheitä esiintyy silloin tällöin, ja toisinaan joltakin tekstiltä puuttuu kokonaan käännös ja 

saatavilla on vain oletuskielinen teksti. Virhe voi näyttää samalta, mutta johtua eri asiasta, joten 

siksi alkuperä on tärkeä selvittää ennen korjailua. Iltapäivä menee uuden tietokoneen asennus- ja 

käyttöönottohommissa.  

 

Keskiviikko 11.5.  

Osa tästäkin päivästä menee uuden tietokoneen käyttöönottoon liittyvissä asioissa. Löydän 

kuitenkin vihdoin paikan, josta ilmenee virheellisen käännöksen puuttuvan kokonaan. Lisään 

käännöksen ja tarkistan, onko sama bugi muissakin versioissa. Teen muutokset kaikkialle 

tarvittaviin paikkoihin ja commitoin ne. Tämän tiketin selvittely ei mennyt kovin sujuvasti ja itseä 

harmitti, kuinka ratkaisu oli lopulta niin yksinkertainen ja tikettiin meni melko paljon aikaa. 

Iltapäivällä yritän orientoitua jälleen lisätyöprojektin tekemiseen.  

 

Torstai 12.5. 

Teen asiakkaan pyynnöstä tiedonhakua ohjelmiston tietokannasta ja tallennan tiedot Exceliin 

lähetettäväksi heille. Tietoa hakiessa huomasin jälleen, kuinka yksinkertainenkin dokumentaatio 

tietokannan rakenteesta olisi ollut iso apu. Työkaverin avulla sain kuitenkin kaikki pyydetyt tiedot 

näkyville. Käyttöliittymässä ei ollut valmiina tarvittavan laajaa hakua, joten tein haun suoraan 

tietokantaan SQL Server Management Studiolla. Minulle tulee kiireellinen tiketti, ja koska muuta 
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hommaa ei ole kesken, alan selvittelemään sitä heti. Log by Pinja -järjestelmästä Forest by Pinja -

järjestelmään lähetettyjen datarivien joukkoon on ilmaantunut tyhjiä rivejä. Hetken aikaa 

selviteltyäni huomaan, että tyhjät rivit onkin lisätty suoraan Forest-järjestelmästä ja lyhyen ajan 

sisällä. Kyse on siis erittäin todennäköisesti käyttäjän tekemästä virheestä, joten laitan tästä tiedon 

eteenpäin ja merkitsen tiketin tehdyksi.  

 

Perjantai 13.5. 

Aloitan uuden tiketin tutkimisen. Debuggauksessa täytyy toisinaan pohtia, onko virhe yleinen ja 

ilmenee millä tahansa datalla, vai johtuuko se jostakin tietystä asiasta. Lähtökohtaisesti pyrin aina 

testaamaan ja toistamaan virheen samalla datalla kuin siitä on ilmoitettu. Forest by Pinja on 

räätälöity jokaiselle asiakkaalle sopivaksi, eikä kaikki ominaisuudet ole käytössä kaikilla asiakkailla. 

Tässä tiketissä erään taulukon sarakkeen sisällön summan ilmoittava kenttä ei toimi oikein, kun 

kyseessä on tietyn tyyppinen data. Oikeantyyppisen datan löytämiseen menee jonkin aikaa. Saan 

virheen toistettua helpommin muulla kuin siitä ilmoittaneen asiakkaan datalla. Testatessani 

huomaan samassa kentässä toisenkin virheen: summaus lasketaan kokonaislukuina, vaikka 

summattavat luvut ovat desimaalilukuja. Päätän tarkistaa kentän alkuperäiseltä tekijältä, onko tämä 

tarkoituksellista, joten jatkan asian parissa maanantaina.  

 

Viikon yhteenveto 

Opintojen aikana käytiin läpi pääasiassa web-kehitystä, missä on selkeä jako back-end- ja front-

end-kehityksen välillä. Projekteissa suurin osa teki molempien osa-alueiden kehitystä, toki oman 

osaamisen ja kiinnostuksen mukaan. Minua kiinnosti nimenomaan kokonaisuuden hallinta jo 

opiskeluprojekteissa. Alun perin full-stack-kehittäjäksi kutsuttiin kehittäjää, joka osaa suunnitella ja 

toteuttaa molempia web-kehityksen osa-alueita. Kuvassa 7 on yleisiä osa-alueita, ja ne voidaan 

ajatella kuvan mukaisena pinona. Termi full-stack onkin lähtöisin tämän tapaisesta pinoajattelusta. 

Termi on laajentunut ja sitä käytetään nykyään paljon muun muassa rekrytointi-ilmoituksissa, kun 

haetaan ohjelmistokehityksen kaikkia osa-alueita ymmärtävää työntekijää. (University of Toronto 

2020, Wikipedia 2022a.)  
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Kuva 7: Full-stack-kehityksen osa-alueet. (Erinl 2018) 

 

Tämän viikon aikana pohdin useampaan kertaan työtäni ja mitä siinä teen, koska sitä kysyttiin 

minulta viikonloppuna. Kuinka selitän työni sisältöä ihmiselle, jolle ohjelmistokehitys ja alan sanasto 

on täysin vierasta? Pohdinnan jälkeen huomaan, että full-stack-kehittäjä on paras yksittäinen termi 

kuvaamaan työtäni. Vaikka en työskentele web-kehityksen parissa, full-stack-termi on kuvaava ja 

sopii mielestäni muuhunkin ohjelmistokehitykseen.  Työni sisältää kaikkia ohjelmistokehityksen 

osa-alueita: tietokantaan liittyviä muutoksia, back-endin eli käyttöliittymän ja tietokannan välisen 

tiedonvälityksen kehitystä sekä front-endin eli käyttöliittymän toimintalogiikan ja ulkoasun 

suunnittelua ja toteutusta. Kaikki osa-alueet ovat riippuvaisia toisistaan ja eri asioiden tekeminen 

tuo monipuolisuutta ja vaihtelevuutta työhön.  
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4.9 Viikko 9 – Humanistitaustan hyödyntäminen 

Maanantai 16.5.  

Jatkan summausongelman selvittämistä. Desimaalien häviäminen ei ole tarkoituksellista, ja 

sovimme summakentän tekijän kanssa, että korjaan sen samalla. Toisen tyyppisen datan kohdalla 

summan näyttäminen toimii oikein, ja pitkällisen etsinnän jälkeen löydän oikean paikan 

summaukselle myös toisen tyyppisen datan kohdalle. Koska summattavia rivejä voi muokata 

ikkunan ollessa auki, summaus pitää päivittää muokkauksen tallentamisen yhteydessä. Tämäkin 

ominaisuus toimii niin sanotulle tavalliselle datalle, mutta toiselle ei. Päätän keskittyä 

desimaaliongelman selvittämiseen ensin. Kokeilen erilaisia tapoja muistuttaa summafunktiolle 

summattavien olioiden tyypin olevan desimaaliluku, mutta mikään tapa ei tunnu toimivan. Lopulta 

tiedonhaun ja työkaverin vinkkien avulla saan oikeanlaiset määrittelyt käyttöön ja summaus toimii 

oikein. Vaikka summattavat olivat desimaalilukuja, ne piti vielä uudelleen määritellä 

desimaaliluvuiksi summafunktion sisällä. Muuten summafunktio käsitteli niitä kokonaislukuina.  

 

Tiistai 17.5. 

Aamupäivän ajan kokeilen erilaisia tapoja saada summa laskettua uudelleen rivien muokkaamisen 

jälkeen. Teen useita uusia funktioita ja saan niillä osan prosessista toimimaan, mutta ei niin 

sujuvasti ja välittömästi kuin pitäisi. Hieman vahingossa huomaan, että muuttuvan rivin tarkastus 

on tehty toisessa funktiossa. Kokeilen lisätä summan laskemisen kyseisen funktion sisälle, ja sehän 

toimiikin hienosti yhden rivin lisäyksellä. Siivoan tekemäni ylimääräiset funktiot pois, siirrän 

muutokset muihin versioihin ja commitoin ne. Iltapäivällä tuutorini siirtää minulle tiketin, jolla 

ilmoitettu virhe liittyy erääseen aiemmin asiakkaan pyynnöstä tekemääni muutokseen. Olin 

unohtanut käsitellä tilanteen, jossa listaan lisättävä tieto onkin tyhjä, joten ohjelmisto antoi 

virheilmoituksen eikä toiminut. Null-arvon käsittely on helppo korjata ja teen sen heti, mutta en ole 

oikein tyytyväinen ominaisuuden toimintaan. Päätän kysyä tuutorilta, miten asia olisi parasta hoitaa. 

 

Keskiviikko 18.5.  

Heti aamulla kysyn tuutorilta neuvoa korjauksen tekemiseen. Asiakkaan pitäisi saada asiasta 

ilmoituksen yksilöivä tieto, vaikka heidän pyytämänsä yksilöintiarvo olisi tyhjä. Päätämme lisätä 

listaan päivämäärätiedon, mikä on tässä tapauksessa riittävän tarkka tieto yksilöimään myös ne 

ilmoitukset, joilta alun perin pyydetty tieto puuttuu. Teen korjauksen loppuun itsekseni ja commitoin 

muutokset. Seuraavaksi otan työn alle tiketin, jossa asiakas pyytää muutosta Log by Pinjan kartalla 
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näkyviin tietoihin. En ole aiemmin lainkaan perehtynyt kartalle tulevien tietojen datan hakemiseen 

tai näkyvyyden määrittelyyn, joten niiden tutkimiseen menee loppuviikko.  

 

Torstai 19.5.  

Jatkan aamulla kartalle tulevien tietojen alkuperän selvittelyä. En oikein pääse käsiksi muutoksen 

tekemiseen tarvittaviin kohtiin. Kysyn työkaverilta apua ja saan vahvistusta omille suunnitelmilleni 

sekä hiukan vinkkiä eteenpäin. Silloin tällöin neuvon uutta työntekijää, joka istuu takanani. Vaikken 

ole itsekään ollut töissä kauaa, pystyn silti neuvomaan monissa asioissa. Huomaan itsekin 

yllättyväni, kuinka paljon olen ehtinyt oppia kahdessa kuukaudessa. Iltapäivällä työkaveri kysyy 

mielipidettäni Log by Pinjan käyttöliittymän rakenteen muutoksiin, ja pallottelemme ideoita 

yhdessä. Koen jälleen olevan vahvuusalueellani, kun pohditaan ohjelmiston käytettävyyttä. Saan 

myös työkaverilta hyvää palautetta näkemyksistäni käytettävyysasioissa.  

 

Perjantai 20.5.  

Testailen kartan ikkunaan tekemiäni muutoksia ja teen uusia, ja pääsenkin eteenpäin asiassa. Jos 

data olisi oikeanlaista, tiedot näkyisivät kartalla kuten pitäisi. Data, josta kartalla näkyvät tiedot 

saadaan, on riippuvainen siitä, miten perusdata on järjestetty näkymään kartan kanssa samassa 

ikkunassa olevalla listalla. Perusdatassa on kaikki tiedot, mutta järjestämisen yhteydessä valitaan 

mitä tietoja datasta on käytettävissä karttaikkunassa, joten järjestäminen vaikuttaa suuresti siihen, 

mitä tietoja on mahdollista saada näkymään kartalla. Asiakkaan haluamien tietojen näyttäminen 

vaatii muutoksia datan järjestämisen yhteydessä tehtävään tietojen valintaan. Muutoksen työmäärä 

onkin huomattavasti isompi kuin tikettiä tehdessä on arvioitu. Teemme iltapäivällä jälleen 

työkaverin kanssa käyttöliittymän uudistamiseen liittyvää arviointia ja minun ideani pohjalta 

työkaveri saa muokattua ikkunan huomattavasti selkeämmäksi ja käytettävämmäksi kuin vanha 

versio oli. Keskustelemme kehittämisestä ja tulevaisuudesta, kuinka olisi tärkeää saada käyttäjien 

ääni kuulumaan kehittäjille saakka.  

 

Viikon yhteenveto  

Olen aiemmalta koulutukseltani humanististen tieteiden kandidaatti ja pääaineenani oli 

informaatiotutkimus. Opinnoissa perehdyttiin muun muassa tiedon hakuun ja käyttöön sekä 

oppimiseen liittyviin asioihin. Ihmisten ja tietokoneiden välinen vuorovaikutus oli yhtenä osa-

alueena opinnoissani, ja siitä on ollut paljon hyötyä. Käyttäjän näkökulman huomioiminen ja 

käyttäjäkeskeinen suunnittelu on juurtunut syvälle päähäni. Olen useammassa aiemmassa 
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työtehtävässäni opastanut muita ihmisiä käyttämään jotakin järjestelmää, mikä on osaltaan 

opettanut huomioimaan nimenomaan heikommin tietotekniikkaa tuntevat käyttäjät.  

 

Humanistitausta auttaa minua hahmottamaan isoja kokonaisuuksia sekä ajattelemaan asioita 

laajemmin. Tekniset yksityiskohdat taas eivät ole minun vahvuuksiani, mutta tekniikkaa ja koodin 

kirjoittamista on helpompi oppia ja opinkin sitä koko ajan lisää. Yksi vahvuuksistani on 

tiedonhakutaito. Uskallan ja osaan etsiä tietoa eri lähteistä sitkeästi, kunnes löydän riittävän hyvän 

vastauksen. Toisaalta olen huomannut tämän olevan myös hidaste, koska koodista oikean paikan 

etsiminen on yhdenlaista tiedonhakua ja uppoudun liiankin tiukasti etsimään itse. Usein asia 

selviäisi huomattavasti nopeammin kysäisemällä työkaverilta. Pitkälti itsenäisen ja jossain määrin 

myös yksinäisen opiskeluajan aikana olen tottunut selvittämään kaiken itse, minkä vuoksi avun 

pyytämisen kynnys on välillä turhankin korkealla. Tätä yritän opetella, koska muuten kuluu 

huomattava määrä aikaa turhaan etsimiseen ja pohtimiseen.  
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4.10 Viikko 10 – Opintojen soveltuvuus työtehtäviin 

Maanantai 23.5.  

Aloitan aamun opastamalla vasta tullutta työntekijää muutamissa asioissa. Uusi sprintti on 

käynnistynyt, joten minulla on useita uusia tikettejä. Selaan ne läpi ja päätän tehdä asiakkaan 

pyytämät tietokantahaut ensimmäisenä. SQL-kyselyjen luomisen palauttamisessa mieleen kestää 

jonkin aikaa, että saan tarvittavat tiedot oikealla tavalla esille. Ja- ja tai-sanoja käytetään 

luonnollisessa kielessä hiukan eri tavoin kuin matemaattisloogisissa operaatioissa, joten niitä 

sisältävien kyselyiden kanssa saa olla tarkkana, jotta haku tuottaa halutun tuloksen. 

Viikkopalaverissa koko kehittäjätiimi saa hyvää palautetta, sillä bugien määrä on vähentynyt 

huomattavasti, kun testaukseen on kiinnitetty enemmän huomiota. Iltapäivällä jatkan edellisellä 

sprintillä kesken jääneen karttamerkkeihin liittyvän tiketin parissa.  

 

Tiistai 24.5.  

Totesin edellisenä päivänä, ettei kannata enää yksin pohdiskella kartta-asiaa, ja pyydän tuutoriltani 

apua. Hän on myös kyseisen ominaisuuden alkuperäinen kehittäjä, joten hän osaakin nopeasti 

auttaa minua eteenpäin. Saan hommaa aamupäivän aikana jonkin verran eteenpäin, mutta en 

täysin toimivaksi. Sovimme tuutorin kanssa, että katsomme sitä yhdessä huomenna. Iltapäivällä 

saan tukitiimin tekemiä esittelyvideoita, joissa käydään läpi Forest by Pinjan ja Log by Pinjan 

toiminta. Vaikka molemmat ohjelmistot ovat tulleet jo melko tutuksi, on opettavaista kuulla ja nähdä 

miten ja miksi asiakkaat järjestelmää käyttävät. Nämä videot olisi toki ollut hyvä nähdä jo heti 

ensimmäisen työviikon aikana, mutta parempi myöhään kuin ei ollenkaan. 

 

Keskiviikko 25.5.  

Aamulla käymme tuutorin kanssa läpi, mitä olen karttamerkintöihin liittyvän tiketin osalta tehnyt. 

Jonkin aikaa testailtuamme huomaamme yhden puuttuvan asian. Sen lisäämisen jälkeen 

ominaisuus alkaa toimimaan oikein huolimatta siitä, että minun tekemäni muutokset eivät ole 

käytössä. Hetken tutkittuani ja testattuani totean, että tiketissä pyydetty ominaisuus on tehty jo 

aiemmin osittain valmiiksi ja puuttuvan datan vuoksi sen toimintaa ei ole huomannut. Koodin 

kommentointi on jo tämänkin vuoksi tärkeää: jos koodissa olisi ollut tieto, mihin muutamia rivejä 

käytetään, olisin voinut heti keskittyä varsinaiseen ongelmaan eli datan puuttumiseen. 

Karttamerkkien näyttäminen ei toimi vielä aivan toivotulla tavalla, joten teen siihen tarvittavat 

muutokset ja tarkistan tuutorilta niiden vastaavan asiakkaan pyyntöä. Muutosta ei tarvitse tällä 

kertaa tehdä toiseen versioon, joten commitoin ne ja merkkaan tiketin valmiiksi. Otan työlistalta 
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uuden tiketin, jonka aiheena on olemassa olevan tiedon tuominen näkyville. Tämäkin on asiakkaan 

pyynnöstä tehtävä muutos ohjelmistoon. Iltapäivä meneekin perehtyessä siihen, mistä tämä tieto 

saataisiin käyttöön.  

 

Torstai 26.5.  

Helatorstai, vapaapäivä.  

 

Perjantai 27.5.  

Aamulla päivitän kaikkien projektien koodit, mitä en olekaan pariin päivään tehnyt. Jatkan 

keskiviikkona aloittamani tiketin tutkimista ja etsin tarvittavaa tietoa ohjelmiston koodista. Teen 

tarvittavan uuden sarakkeen käyttöliittymään Telerik-kirjaston komponenttien avulla ja asetan sinne 

erään löytämäni tiedon. Muutos toimii, mutta en ole täysin varma löytämäni tiedon alkuperästä. 

Tarkistan tuutoriltani, ja tieto ei ole oikea. Tässä tapauksessa selkeämpi nimeäminen tietokannan 

taulussa olisi säästänyt pohdinnan ja kysymisen vaivan. Jatkan selvittelyä iltapäivän ajan ja saankin 

hommaa hieman eteenpäin. Koska edessä on viikonloppu, kirjaan hiukan tavallista tarkemmin ylös 

mitä olen tutkinut ja löytänyt sekä mitä olen ajatellut tehdä seuraavaksi. Tästä on hyvä jatkaa 

maanantaina.  

 

Viikon yhteenveto  

Viimeisen analyysin aiheeksi valitsin opintojen soveltuvuuden nykyisiin työtehtäviini. Oma taustani 

on monipuolisempi kuin täysin OAMK:n tietojenkäsittelyn tradenomin opintosuunnitelman mukaan 

opiskelleilla. Minulla on perusvaatimuksia enemmän opintoja esimerkiksi tiedon käytöstä, 

oppimisesta, ohjelmistosuunnittelusta ja käyttäjäkeskeisestä suunnittelusta. Niiden ansiosta 

minulla on ymmärrystä ohjelmiston kokonaisuuden rakentamisesta sekä etenkin ihmisen ja 

tietokoneen välisestä vuorovaikutuksesta. Amk-opinnoissani opiskeltiin pääasiassa web-

kehityksen eri vaiheita. Projektien tekeminen oli opettavaisinta, koska niiden aikana täytyi todella 

itse suunnitella ja toteuttaa koko ohjelmisto tietokannan rakenteesta ja käyttöliittymän ulkoasusta 

aina toimivaan sovellukseen saakka jakamalla tehtävät muiden tiimin jäsenten kanssa. Tällaisen 

alusta-loppuun-prosessin ymmärtämisestä on ollut paljon hyötyä, koska loppujen lopuksi 

projekteissa on samantapainen kehityskaari riippumatta projektin koosta. Koko ajan käytössä 

olevan ohjelmistotuotteen kehitys ei noudata kokonaisuutena tyypillistä projektin kehityskaarta, 

mutta jokainen uusi asiakas ja ominaisuus voidaan ajatella yhtenä projektina.  
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Opintojen aikana käytettiin lähinnä web-kehityksessä tarvittavia ohjelmointikieliä ja teknologioita. 

Niiden osaamista en suoranaisesti ole voinut hyödyntää työtehtävissä, mutta yleinen ohjelmoinnin 

ymmärrys on ollut ehdottoman tärkeä asia. Eri koodikielen syntaksit ovat tulleet tutuksi koodia 

lukiessa ja bugeja korjatessa. Tietojenkäsittelyn tradenomin koulutus ei suoranaisesti vastaa C#-

ohjelmistokehittäjän työssä tarvittaviin taitoihin, mutta käytyjä kursseja suurempi merkitys on 

asenteella ja halulla oppia lisää työn ohessa.  
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5 POHDINTA 

Tässä kappaleessa pohdin omaa kehittymistäni työtehtävissä päiväkirjan kirjoittamisen aikana ja 

vertailukohtana on kappaleessa 2.1 kirjoittamani nykyisen työn analyysi. Omasta oppimisestani on 

vaikea nostaa mitään yksittäistä asiaa, mutta työtehtävät ovat tulleet tutuksi ja koen selviäväni niistä 

ihan hyvin. Päiväkirjan alkuaikoina pohdin usein, onko minusta tähän työhön, mutta huomaan työn 

opettaneen tekijäänsä. Oma itseluottamukseni on kasvanut, vaikka samalla myös ymmärrys 

osaamiseni vähyydestä on kasvanut. Uskallan kuitenkin luottaa, että oppiminen ei lopu vaan jatkuu 

tämänkin jälkeen.  

 

Päiväkirjan kirjoittaminen on pakottanut pohtimaan asioiden toimintaa ja merkitystä, jotta niistä on 

voinut kirjoittaa selväkielistä tekstiä. Viikkoanalyysit ja lähteiden etsiminen niiden aiheista on 

syventänyt oppimista ja ymmärrystä kyseisistä aihepiireistä. C#- ja Visual Basic -ohjelmointikielet 

ovat tulleet tutuksi, vaikka syntaksia joutuukin vielä pohtimaan ja kokeilemaan. Niiden tehokasta 

käyttöä olisi hyvä ja haluaisin opiskella lisää. Ymmärrys kehitettävien ohjelmistojen toiminnasta ja 

logiikasta on kasvanut, mutta niissä riittää vielä paljon oppimista. Ohjelmistokehityksen yleiset 

realiteetit ja haasteet ovat osa kehittäjän työtä: ei ehdi tehdä niin paljon ja niin hienoa koodia kuin 

haluaisi, ja työmäärän eli työhön kuluvan ajan arviointi on hankalaa.  

 

Kirjoittaminen helpottaa ymmärrystä ja auttaa jäsentämään ajatuksia. Päiväkirjan kirjoittamisen 

vuoksi päivän tekemisistä oli pakko pitää kirjaa, ja tätä muistiinpanojen tekemistä aion ehdottomasti 

jatkaa. Päiväkohtainen dokumentointi ei ole tarpeellista, mutta tikettien mukaan järjestetty 

muistilista on ollut tärkeä apuväline. Usein laajemman tiketin tekeminen keskeytyy esimerkiksi 

viikonlopun ajaksi tai jos tulee kiireellinen tiketti tehtäväksi. Kesken jääneeseen palaaminen on 

huomattavasti helpompaa, kun voi tarkistaa mitä on jo tehnyt ja mitä on ajatellut tekevänsä 

seuraavaksi. Kun aloitin työni, englannin kielen taitoni oli sujuvaa lähinnä kirjallisen tekstin 

lukemisessa. Vaikka oma puheen tuottaminen on edelleen hidasta ja vahvasti 

epämukavuusalueella, pystyn siihen jotenkuten. Palavereissa kuunteleminen ei vaadi enää 

pinnistelyä, ymmärrän englanninkielistä puhetta paljon paremmin kuin kaksi kuukautta sitten.  

 

Jo opintojen aikana käyttäjäkeskeinen suunnittelu ja käytettävyys on olleet minua kiinnostavia 

aiheita. Kun olen muutamia kertoja päässyt käyttämään tämän alueen osaamistani, olen tuntenut 

tekeväni juuri sitä mitä haluaisinkin tehdä työssäni. Huomaan osaavani ajatella käyttäjän 
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näkökulmasta ja kiinnittää huomiota asioihin, jotka vaikuttavat käytettävyyteen. Haluaisinkin 

kehittää työtehtäviäni siten, että saisin vastuuta ohjelmistotuotteiden käytettävyyssuunnittelusta ja 

-testauksesta. Mielestäni olisi erittäin tärkeää saada loppukäyttäjien ääni kuuluville nykyistä 

paremmin. Tämä helpottaisi ihan jokaisen kehittäjän työtä, kun olisi tarkempi kuva siitä, mitä 

asiakkaat ohjelmistolla haluavat tehdä ja miten.  

 

Uuden työntekijän tuleminen mukaan käytössä olevan tuotteen kehitystiimiin on kuin hyppäisi 

liikkuvaan junaan. Forest by Pinja ja Log by Pinja ovat molemmat vuosien saatossa reilusti 

laajentuneita ohjelmistoja ja niiden kehittäjämäärä on moninkertaistunut. Kehityksen aikana ei ole 

juuri tehty dokumentaatiota ja koodia on kommentoitu hyvin niukasti. Uudelle työntekijälle olisi 

todella suuri apu, jos järjestelmän toimintalogiikasta olisi jonkinlainen suunnitelma tai kaavio, mistä 

näkisi päätoiminnot ja niiden vaikutukset muihin toimintoihin. Esimerkiksi tietokantamallista näkisi 

nopeasti, minkä nimiset taulut ovat linkityksissä toisiinsa. Systemaattinen esittely ohjelmiston 

käytöstä asiakkaan näkökulmasta tulisi pitää heti ensimmäisen viikon aikana. Nimetty tuutori 

uudelle työntekijälle on kiva asia, tuutorilta voi kysyä kaikkea ja hän osaa ohjata tarvittaessa 

eteenpäin asiasta enemmän tietävälle. Bugien selvittely on todella ollut hyvä tapa tutustua 

ohjelmiston toimintaan ja oppia sen toimintalogiikka. Dokumentaatio olisi nopeuttanut monia asioita 

ja vähentänyt turhia etsintöjä, mutta vähitellen ohjelmistokokonaisuus on tullut tutuksi. Työkaverit 

ovat auttaneet aina kun apua on tarvinnut, ja myös muistuttaneet kysymään vinkkejä.  

 

Ammatillinen kehittymiseni on edelleen melko alussa, mutta jo hyvässä vauhdissa. Osan tiketeistä 

pystyn ratkaisemaan itsenäisesti, joihinkin tarvitsen apua tai ohjeistusta. Eniten kehitettävää olisi 

ihan tavallisessa ohjelmoinnissa, jonkin C#-ohjelmointikoulutuksen suorittaminen olisi varmasti 

hyvä idea. Päiväkirjan aikana tajusin käytettävyyteen liittyvien asioiden olevan minun juttuni, ja sitä 

osaamista aion ehdottomasti kehittää lisää. Tavoitteenani on tuoda käytettävyyden suunnittelu ja 

testaus osaksi normaalia kehitystyötä Pinjan ohjelmistotuotteiden kehittämisessä.  
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